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GRAND HERON - GREAT BLUE HERON (Photo: Gabriela Opas)  
 

Dear members and friends, 
 

2020 was a year when we could all truly appreciate having vast natural outdoor spaces to escape to while health risks 
and government-imposed lockdowns greatly impacted our daily lives. Despite the challenges, Conservation Manitou 
closed the purchase of 3 acres of land which expanded our Hanging Rock-Barker Lake Reserve to 51 acres. We also 
ramped-up our fundraising efforts as several key land acquisition opportunities arose. Last fall we signed a promise to 
purchase 55 acres of land adjacent to 79 acres we already own south-east of Lake Manitou, which successfully closed 
in March 2021. This 134-acre area will be named Manitou Valley Reserve, and we plan on applying to the Quebec 
government for Natural Reserve status in order to further protect it in perpetuity. 
  
Thanks to the generosity of our existing membership, and donations from many new members, we raised nearly 
$170,000 during 2020. Of this amount, we added $30,000 to our Stewardship Fund which totaled $200,000 at year 
end. Fixed income from investments made in the fund now covers over half of our annual operating costs which are 
mainly comprised of municipal and school taxes, audit fees, and insurance. Our goal is to reach an income level for 
which all of our annual costs are covered. As we acquire more land, this revenue stream needs to rise as well. Our goal 
is now to reach $300,000 in endowment funds with your help. 
 

Since its founding in 2013, Conservation Manitou has become one of the most important players in Quebec’s 
conservation scene. Accomplishments include having 1,387 acres of eco-sensitive land under our protection around 
Lake Manitou , spearheading the establishment of the Ivry Wildlife Crossing, the first such crossing in the Laurentians, 
and rallying other like-minded organizations into creating an important wildlife corridor in the Lake Manitou region to 
ensure ecological connectivity with other protected areas.  Depending on the circumstances, we hope to be able to 
host our 8th Annual Members Meeting in-person some time this summer at a time and place to be determined. 
 

Chers membres et amis, 
 

2020 aura été marqué par la pandémie et les mesures de confinement, ainsi, nous avons chacun réalisé l’importance 
de pouvoir nous échapper et profiter sereinement des milieux naturels pour nous ressourcer. Malgré les défis, 
Conservation Manitou a réalisé l'acquisition de 1,2 hectares de terrain, ce qui a permis d’agrandir la réserve Hanging 
Rock-Lac Barker à 20,6 hectares. Nous avons également intensifié nos efforts de collecte de fonds au fur et à mesure 
que plusieurs opportunités clés d'acquisition de terrains se sont présentées. L'automne dernier, nous avons signé une 
promesse d'achat pour une propriété de 22 hectares adjacente à une autre de nos propriétés de 32 hectares au sud-
est du lac Manitou. Nous avons finalisé l’acquisition en mars 2021. Cette zone de 54 hectares sera nommée Réserve 
de la vallée du Manitou, et nous présenterons une demande de reconnaissance de Réserve naturelle reconnue auprès 
du gouvernement du Québec pour la protéger davantage à perpétuité.  

 



 

 
Grâce à la générosité de nos membres actuels et aux dons de nombreux nouveaux membres, nous avons amassé près 
de 170 000 $ en 2020. De ce montant, nous avons ajouté 30 000 $ à notre Fonds d'intendance qui totalisait désormais 
200 000 $ à la fin de l'année. Les revenus fixes des investissements réalisés dans le fonds couvrent plus de la moitié de 
nos frais d’opération annuels qui sont principalement constitués des taxes municipales et scolaires, des frais d'audit et 
des assurances. Notre objectif est d'atteindre un niveau de revenu pour lequel tous nos coûts annuels sont couverts. À 
mesure que nous acquérons plus de propriétés, ce flux de revenus doit également augmenter. Notre objectif est 
maintenant d'atteindre 300 000 $ en fonds de dotation avec votre aide. 
 

Depuis sa fondation en 2013, Conservation Manitou est devenu l’un des acteurs les plus importants de la scène de la 
conservation au Québec. Ses réalisations comprennent la protection à perpétuité de 562 hectares de milieux naturels 
autour du lac Manitou, la mise en place du premier corridor faunique des Laurentides, le Passage Faunique Ivry, et le 
ralliement d'autres organisations partageant les mêmes idées pour créer un important corridor écologique dans la 
région du lac Manitou pour assurer la connectivité avec d’autres aires protégées. Selon les circonstances, nous 
espérons être en mesure d'organiser notre 8ème assemblée générale annuelle des membres en personne cette été à 
un moment et à un endroit qui restent encore à déterminer. 

HOMMAGE A NOS DONATEURS – HONORING OUR DONORS 
 

RICHARD “DICK” HARLING (1936 - 2020) 
The Harling family has a long history at Lake Manitou, starting with Dick’s grandfather 
Thomas Harling who began spending summers on the Manitou Valley Road around 1910, 
and then purchased what later became the Hague property. Dick’s father Norman Harling 
built what is now the Sofin house in the early 1940’s, where Dick spent his childhood 
summers enjoying activities at the Lake Manitou Community Centre (LMCC), boating and 
fishing. Dick loved to tinker with cars and boats, including his beloved ‘Bunty’ which in 2021 
will celebrate 100 years. It was at Lake Manitou that Dick met his wife Wendy. They were 
married in 1958 and had 3 sons. In 1966 they built a house of their own, now the Tremble 
house. Dick loved Lake Manitou, its history, and its community. As a devoted 3rd generation 
“Manitouite” he was a long time director and President of l’Association pour l’amélioration 

du Lac Manitou et ses environs (AALM). He also became a keen supporter of Conservation Manitou, ensuring that 
future generations will enjoy the natural surroundings as he had the great fortune to do. We will miss spotting Dick out 
on the water in his wooden boat and his friendly wave from the boathouse as he took in yet another sunset. 
 

PHOTO DE L’ANNEE – PHOTO OF THE YEAR 
L’observation colorée du grand pic tout au long de l'année est une activité commune au 
lac Manitou. Son bruit de tambourinage résonne souvent en écho dans la forêt. Le mâle 
a une bande faciale rouge qui s'étend de la base de son bec. Les couples, monogames, 
nichent dans des cavités de forme ovale qu'ils creusent dans de grands arbres matures 
et dont l'excavation peut prendre jusqu'à 3 semaines. Ces cavités ne sont généralement 
habitées que pendant un an et sont souvent utilisées plus tard par d'autres animaux. Les 
grands pics creusent également des trous dans les arbres lorsqu'ils recherchent de la 
nourriture et se nourrissent principalement de fourmis charpentières, de larves de 
coléoptères et d'autres insectes. Ils mangent également des fruits et des noix. 
 
 

The Pileated Woodpecker is a common and colorful year-round sight around Lake 
Manitou. Its drumming sound is often heard echoing throughout the forest. The male 
has a red facial stripe that extends from the base of its bill. The pileated woodpecker is 
a monogamous and non-migratory bird. Pairs nest in oval shaped cavities that they carve 
in large mature trees which can take up to 3 weeks to excavate. These cavities are usually 
only lived in for one year and often later used by other animals. Pileated woodpeckers 
also dig holes in trees when searching for food and mainly feed on carpenter ants, wood 
boring beetle larvae and other insects. They also eat fruit and nuts. 

        (Photo: Gabriela Opas) 
 
 



 

NOS TERRES DE CONSERVATION - OUR CONSERVATION LANDS 

 
 

SOMMAIRE FINANCIER - FINANCIAL SUMMARY                                                                                                                                                                                                  

Year ended December 31 (Audited)                2020              2019 
REVENUE   

Donations and grants $169 619 $65 868 
Donations of conservation lands                         -              - 
Investment income $9 787 $7 944 

EXPENSES   

Operating costs                 $18 698 $18 950    
CURRENT ASSETS   

Cash and cash equivalents  $157 537 $53 280 
Receivables and prepaid expenses $1 818 $1 613 

LONG-TERM ASSETS 
         Investments                                                                                                                                                                                    

 
             $194 588 

                         
            $167 909 

Conservation lands  $5 502 200 $5 475 272 

LIABILITIES 
           Accounts payable                                                                                                             

 
               $6 431 

  
$5 749 

 
 

CONSEIL D’ADMINISTRATION ET MEMBRES DE LA DIRECTION/BOARD OF DIRECTORS AND OFFICERS: 
Stephen Takacsy, Chairman - David McAusland, Vice-Chairman - Kim Holden, Treasurer - Eric St-Pierre, Secretary 

Delphine Favorel - Scott Morgan - Michael Prupas - Matthew Stotland  
COMITÉ DE L’ENVIRONNEMENT ET DE L’INTENDANCE/ENVIRONMENT & STEWARDSHIP COMMITTEE: 

Steve Adams, Jean-Yves Dion, Francois Gohier, Geoff Harling, Michael Prupas, Matthew Stotland, Stephen Takacsy 
CONSEILLER JURIDIQUE/LEGAL COUNSEL: Centre québécois du droit de l’environnement, McCarthy Tétrault 

CONSULTANTS EN ENVIRONNEMENT/ENVIRONMENTAL CONSULTANTS: Nature Action Québec 
VÉRIFICATEURS/AUDITORS: BCGO, S.E.N.C.R.L. 

 

 



 

DONS DE TERRAINS - LAND DONATIONS 
Doreen Adams - David Culver & Mary Powell –Tony Dobell – Ken Hague - David McCall 

 Jennifer Patton – John & Dinah Patton – Aaron & Deborah Remer – Barbara Richardson - Shirley McCall Stikeman 
 

MEMBRES VOTANTS ($5,000 or more, or $500/year) - VOTING MEMBERS (5 000$ et plus, ou 500$/ans) 
 

AALM 
Liliane Aberman  
Alexandra Adams 

Peter Cohen 
Allan Coopersmith 
Benoit Courchesne 

Fred Fortier 
Daniel Frank 
Boyd Fuller 

Mara Ludwig 
Howard Mains      
Paul Marchand  

Julie Rose 
Paul Rubin  
Rick Rubin 

Marjorie Adams 
Stephen Adams 
Doreen Adams Family 
Heather Adelson 
Laurent Amar 
Joyce Arsenault  
Daniel Auclair 
Naomi Azrieli 
Stephanie Azrieli 
Alex Barber 
Philippa Barber  
Veronica Baruffati 
Fred Beaudry 
Elliott Berzan  
Bernd Beyer 
Ralph Bienstock 
Leonard Bloom 
Walter Bloom 
Catherine Bond  
Manuel Borod 
Tom Bourke 
Kate Brazeau 
Harvey Brinberg 
Brown Family 
Anna Bushell 
Eric Bushell 
Michael Chaimberg 
Chisholm Family 
 

Ron Cukier 
David Culver Family 
Steve Cushing 
Robbie Cushing 
Arie Dahan 
Margot Danard 
Douglas Dawson 
Julia Dawson 
Dan Deckelbaum 
Peter Dennis 
Olivier Desmarais  
Jean-Yves Dion 
Dobell Family 
Dobrin Foundation 
Marc Dumoulin 
Tim Dorey 
Nancy Dorey 
Jane Downs  
Will Dubitsky 
Bruno Ducharme 
Collette Dupuis 
Jack Dym  
Echo Foundation 
Katherine Elder 
Peter Engelmann  
Delphine Favorel 
Sol Fleising 
Michael Flinker 
 

Susan Glaser 
Michael Gold 
Jerry Golick 
Gosling Foundation 
Joseph Graham  
Ken Hague 
Kirk Hamilton 
Harling Family  
Rick Hart 
Frank Heidemann 
Tom Heintzman 
Robbie Henwood 
Caroline Hoen 
Kim Holden 
Louise Houle  
Mauricio Idarraga 
Johnson Family 
Taylor Kennedy  
Howard Klein 
Jacques Laferriere 
David Laidley  
Pierre Lapointe  
Michel Lazure  
Claude Leduc  
Harold Lehrer  
Susan Lincoln  
LMCC 
Janet Logan 
 

McAusland Family 
McClean Fyon Family 
David McCall 
Catherine McLean  
John McLennan 
Daniel Miller 
Scott Morgan 
Sally & Bill Morris 
Christine Mussells  
Stuart Mussells 
Morrie Neiss 
Norexco 
Overing Family 
Parker Family 
Patch-Smith Family 
John & Dinah Patton  
Jenny Patton Family  
Louise Penny 
Eddie Perlman 
Nancy Perreault 
Stanley Plotnick  
Poznansky Family 
Michael Prupas  
Allan Ptack  
Aaron Remer 
Joseph Ribkoff 
Claire Richer  
Georges Richer  

Lorne Segal 
Stan Segal  
Jeff Segel  
Nora Setton 
Wendy Spatzner 
Eric St-Pierre 
Janice Steinberg  
Stephen Steinberg 
Lila Stermer 
Stevenson Family 
Shirley Stikeman 
Harold Stotland 
Howard Stotland 
Matthew Stotland 
John Strom-Olsen 
Julius Suss 
Kathy Swim  
Stephen Takacsy 
Marvin Tanner 
William Timmins 
John Tremble 
Michael Van Haaren 
Lawrence Vatch 
Ken Wagner  
Peter Weinstein 
Marc Yedid 
 

PARTENAIRES - PARTNERS  
Eco-Corridors Laurentien - Fondation de la Faune - Nature Action Québec - Conservation de la Nature Canada  

Municipalité d’Ivry-sur-le-Lac - Municipalité de Ste-Agathe-des-Monts 
 

Pour faire un don veuillez visiter/To donate please visit: www.conservationmanitou.ca  
 

 
HUARD - LOON (Photo : Gabriela Opas) 

 


